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ACTA 

COMISSIÓ PERMANENT DEL CONSELL TURISME I CIUTAT 
 

 
Data: 14 de febrer de 2023 
Hora: 18:00h 
Lloc: Sala Món – Barcelona Activa (C/ Llacuna, 162. Barcelona) 
 

 
Assistència: 

Nom de l’entitat Nom i Cognoms Assistència 

Presidència Delegada 

 Regidor de Turisme i Indústries Creatives Xavier Marcé Sí 

Vicepresidències   

 Federació d'Associacions de Veïns i Veïnes de Barcelona (FAVB) Miquel Prats Sí 

 Fundació Barcelona Promoció Joan Gaspart  Sí 

 CCOO Francesc Garcia Sí 

Sector Ciutadà i veïnal 

 Associació Plataforma Can Baró Sílvia Menéndez Sí 

Sector Turístic i empresarial 

 Associació Catalana d'Agències de Viatge Especialitzades (ACAVE) Martí Sarrate Sí 

Sector comerç 

 Unió d’Eixos Comercials Turístics Barcelona Oberta Núria Paricio - 

Sector Cultural i Esportiu   

 Associació d'Empreses de Teatre de Catalunya (ADETCA) Txell Remolins Sí 

Entitats ambientals   

 Col·legi d'ambientòlegs de Catalunya (COAMB) Cristina Vilà  - 

Entitats i Grups socials   

 Taula d'Entitats del Tercer Sector Social de Catalunya Esteve Ferrer  Sí 

Entitats Districtes   

 Pendents de nomenar   

 Pendents de nomenar   

Personal Tècnic Municipal   

 Consorci Turisme de Barcelona Marian Muro - 

 Direcció de Turisme Xavier Suñol Sí 

Persones expertes   

  Asunción Blanco Sí 

  Maria Abellanet Excusa 

  Toni Mascaró Sí 

Grups Municipals   

 Grup Municipal Barcelona en Comú Jordi Rabassa Excusa 

 Grup Municipal PSC David Escudé - 

 Grup Municipal  ERC Jordi Castellana Excusa 

 Grup Municipal Junts x Catalunya Arnau Vives - 

 Grup Municipal  PPC Javier Barreña - 

 Grup Municipal Ciutadans Noemí Martín - 

 Grup Municipal Valents Rodrigo Martínez - 

Secretaria Tècnica   

 Consell Turisme i Ciutat Rosa Bada Sí 

 Estratègia MomentumCO Joan Casals Sí 

 
 
Ordre del dia 

1.   Aprovació de l’acta de la darrera reunió de la Comissió Permanent (28/06/2022) 

2.   Informe de la Presidència 

3.   Intervencions de les Vicepresidències 

4.   Proposta d'Ordre del Dia pel proper Plenari (28/02/2022) 

5.   Torn obert de paraules 
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Desenvolupament de la sessió 

Rosa Bada dona la benvinguda a les persones assistents i presenta l’ordre del dia de la sessió. 

 

1. Aprovació de l’acta de la darrera reunió de la Comissió Permanent (28/06/2022) 

L’acta de la darrera reunió de la Comissió Permanent (28/06/2022) s’aprova per unanimitat. 

 

2. Informe de la Presidència 

Xavier Marcé recorda que el proper plenari serà el darrer del mandat polític actual i comenta que 
farà un resum del període en el que ha ostentat la presidència: 

• Destaca que ja s’ha assolit una important recuperació pel que fa a l’economia del visitant 
i que el conjunt de polítiques impulsades per l’ajuntament en els darrers temps comencen 
a donar resultats. Comenta que la xifra de turistes de l’any 2022 es va situar gairebé al 
nivell de la de l’any 2019 i posa en valor que no es tracta d’una recuperació només 
quantitativa, sinó que va acompanyada d’altres elements com l’allargament de l’estada 
mitjana de les persones visitants i la disminució de la pressió a certs espais massificats 
de la ciutat. Lamenta que encara no s’hagi recuperat el turisme asiàtic, ja que és molt 
important pel que fa a la despesa, i en canvi no gaire a nivell de quantitat de persones. 
Mostra la seva satisfacció pel fet que el sector de l’allotjament s’ha recuperat sense entrar 
a competir per preu respecte a altres destinacions, fet que ha permès consolidar un 
turisme de major qualitat.  

• Posa en valor que Barcelona ha aconseguit captar 42 milions d’euros de fons europeus 
per a polítiques relacionades amb el turisme, que aniran destinats a desenvolupar 
actuacions a les zones perifèriques de la ciutat orientades a reforçar: el turisme ecològic, 
la mobilitat i el turisme patrimonial. 

• Explica que s’ha entrat en la fase final pel que fa al nomenament de la persona que 
dirigeixi el consorci Turisme de Barcelona. 

• Comenta que ja es disposa de l’informe de capacitat de càrrega turística de la ciutat de 
Barcelona que fou encarregat per donar resposta a una petició del grup municipal d’ERC 
a una comissió d’economia. Detalla que es tracta d’un estudi complex i afegeix que es 
compartirà amb els membres del Consell un cop presentat a la comissió d’economia.  

 

3.  Intervencions de les Vicepresidències 

Francesc Garcia repassa alguns dels elements que han condicionat la situació econòmica de la 
població l’any 2022 tals com la guerra a Ucraïna, la inflació o les pujades dels tipus d’interès. 
Destaca que el sector turístic ha estat dels que millor ha aguantat i posa en valor la creació de 
llocs de treball o la disminució de la temporalitat gràcies a l’entrada en vigor de la reforma laboral. 
Considera que dos dels reptes que cal abordar en el futur són la desconcentració i la 
destemporalització de l’activitat turística, i per a assolir-ho, proposa potenciar nous atractius. 
Opina que no cal ampliar l’aeroport, sinó en tot cas, aprofitar aeroports infrautilitzats com el de 
Girona. Finalment, denuncia les males condicions de treball en el sector dels creuers. 

Joan Gaspart remarca que les dues paraules clau del Consell han de ser convivència i progrés 
i que encara no s’ha arribat a l’objectiu de la convivència. Comenta que el món empresarial està 
format per empresaris per persones treballadores i sí considera que cal ampliar la tercera pista 
de l’aeroport per tal que arribin més turistes. Tanmateix, destaca la necessitat que la ciutadania 
se senti còmode amb el turisme i amb el que aquesta activitat aporta a la ciutat, però lamenta no 
haver-ho assolit encara. Destaca que no és un problema global de ciutat, sinó de certs indrets, 
ja que hi ha barris on la ciutadania voldria un major nombre de turistes per tal de millorar la seva 
situació econòmica. Comenta que si és cert que han augmentat tant l’ocupació com els preus de 
l’allotjament, també ho és que han augmentat molt les despeses, obtenint una menor rendibilitat 
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que anys anteriors. Finalment, explica que s’està treballant a nivell de vicepresidències en la 
redacció d’un breu comunicat / declaració amb l’objectiu de presentar-lo i aprovar-lo al proper 
plenari, llençant així un missatge conjunt a la ciutadania.  

Miquel Prats comenta que la FAVB aglutina associacions de veïns i veïnes de tots els districtes 
de la ciutat i comparteix tres prioritats: 

• Descentralització acompanyada d’un cert decreixement. Destaca la necessitat de no 
créixer més a nivell turístic, ja que si no, la descentralització el que provocarà és ampliar 
el nombre d’indrets afectats per la massificació, afectant així a zones encara 
preservades.  

• Fiscalitat turística. Recupera la idea de dur a terme una bona redistribució de la fiscalitat 
turística invertint en aspectes com la mobilitat. En aquest sentit pregunta com es decideix 
l’assignació de l’import recollit mitjançant l’aplicació de la taxa turística, ja que considera 
que segons ha llegit a la premsa, aquest any es destinarà a projectes que no semblen 
orientats a millorar la gestió del turisme a la ciutat.  

• Diversificació econòmica de la ciutat. Considera que calen polítiques que reforcin altres 
sectors, ja que no pot ser que el turisme sigui vist i tractat com a sector clau a reforçar 
quan hi ha dificultats econòmiques. Proposa destinar part de l’import de la taxa turística 
a formar persones treballadores del sector turístic per tal que es puguin reubicar en altres 
sectors. 

Comenta que ja es disposa de l’informe de capacitat de càrrega turística de la ciutat de Barcelona 
que fou encarregat per donar resposta a una petició del grup municipal d’ERC a una comissió 
d’economia 

Xavier Marcé respon a alguns dels elements expressats en les intervencions prèvies: 

• L’activitat turística a la ciutat de Barcelona està altament desestacionalitzada, en canvi 
no passa el mateix a nivell de Catalunya, de manera que a l’estiu, part del turisme que 
està allotjat a zones properes de Barcelona, ve a la ciutat a visitar-la, generant problemes 
de mobilitat i massificació. 

• La taxa turística es composa de dues parts: 

o Part provinent de la Generalitat de Catalunya i corresponent al 50% de la 
recaptació que té lloc a la ciutat de Barcelona de l’Impost sobre les Estades en 
Establiments Turístics (IEET). Aquesta part està regulada per llei i cal destinar-
la a la promoció turística, la correcció del marc normatiu i a mitigar les 
externalitats socials. Aquesta va suposar l’any 2022 al voltant d’uns 17 milions 
d’euros.  

o Part provinent del recàrrec que va aplicar l’ajuntament de Barcelona. Va suposar 
l’any 2021 uns 45 milions d’euros i va destinada a la promoció econòmica des 
d’una vessant social i a projectes com el Pla de Barris. 

 

Martí Sarrate comenta que arrel de la pandèmia moltes empreses s’han tancat o venut a fons 
voltors, derivant-se una destrucció de llocs de treball, i que les que continuen funcionant han de 
fer front a una important càrrega de deutes, provinent dels crèdits necessaris per poder mantenir 
l’activitat al llarg dels darrers anys. Explica que existeixen molts llocs de treball per cobrir, ja que 
no actualment no es troba mà d’obra en alguns sectors com la restauració o els autocars. 
Finalment, destaca que Barcelona és líder en turisme cultural i que les fires i congressos aporten 
grans beneficis a la ciutat. 

Sílvia Menéndez mostra el seu acord en que l’augment de l’estada mitjana és positiva per a la 
ciutat i destaca que el que cal són més pernoctacions i no més turistes. Denuncia l’existència de 
problemes de mobilitat a certs barris per l’ús intensiu que fan els turistes del serveis actuals. 
Considera que la convivència s’assolirà quan la ciutadania percebi que el turisme és beneficiós 
per a la ciutat en la seva globalitat. Considera que certament el turisme és molt valuós per a la 
ciutat però que està mal gestionat i aquest fet fa que la ciutadania no el percebi com a positiu. 
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Finalment alerta que hi ha hagut alguna publicació en premsa que considera que Barcelona està 
molt sobrevalorada. Xavier Marcé considera que aquesta publicació no és més que una opinió 
personal del periodista que signa l’article. 

Toni Mascaró opina que cal disposar de dades i informació de qualitat per tal de poder prendre 
decisions i proposa l’elaboració d’un baròmetre de percepció del turisme per barris i d’estudis 
sobre els motius pels quals la gent jove no vol estudiar turisme i sobre els salaris en el sector. 
Considera que cal definir els indicadors clau a monitoritzar i lamenta que els estudis de turisme 
estiguin buits, destacant que caldrà portar talent de fora per poder compensar la manca de 
persones titulades locals. Xavier Marcé respon que regularment es fa una enquesta sobre la 
percepció del turisme i que aproximadament el 81 % de la ciutadania el valora positivament. 
Xavier Suñol complementa que si bé no es poden obtenir les dades per barris, sí es fa la distinció 
entre barris amb més turisme i barris amb menys turisme. També comenta que les microdades 
es poden posar a disposició de qui ho necessiti. Toni Mascaró agraeix l’aclariment i alerta que 
si s’observa l’evolució de certs indicadors, es constata que el percentatge de persones que 
consideren que el turisme és beneficiós ha disminuït de forma important en els darrers anys.  

Asunción Blanco considera clau la transparència al voltant de l’assignació de la taxa turístic i 
demana si les dades són disponibles. Destaca la importància que aquesta informació arribi a la 
ciutadania per tal que se sigui conscient de les beneficis que aporta el turisme a la ciutat. Opina 
que la taxa es podria destinar a la construcció d’habitatges socials. Considera que des del sector 
es comparteixen missatges contradictoris com que s’estan perdent llocs de treball, però en canvi 
no es troben professionals. En tot cas, opina que si la gent no vol treballar al sector turístic és 
perquè té mala imatge laboral i insta al sector a millorar les condicions laborals. A nivell acadèmic 
comenta que a la UAB no ha baixat excessivament el nombre d’alumnat matriculat, però sí 
destaca que ha incrementat força l’alumnat estranger. Xavier Marcé respon que existeix una 
transparència total en referència a la taxa turística i insta a la gent a buscar-ho a la web municipal. 
Així mateix demana no associar al turisme amb responsabilitats que no li pertoquen i posa 
l’exemple de l’habitatge, que si bé accepta que el turisme pot contribuir-hi, el principal motiu és 
la manca de sòl. Destaca que a Barcelona hi viuen 150.000 persones estrangeres que poden ser 
vistes com a turistes però que en realitat formen part del veïnat de la ciutat.   

Joan Gaspart que la taxa turística va ser iniciativa de la Generalitat però va comptar amb 
l’acceptació del sector empresarial i destaca que si venen menys turistes, disminuirà la recaptació 
i per tant el benefici per a la ciutat serà menor. 

 

4. Proposta d'Ordre del Dia pel proper Plenari (28/02/2023) 

Rosa Bada comparteix l’ordre del dia proposat pel proper Plenari: 

1. Aprovació de l’acta del darrer Plenari (05/07/2022) 
2. Informe de la Presidència 
3. Intervencions de les Vicepresidències 
4. Dades d’activitat turística 2022 
5. Memòria de l’activitat del CTiC 2022 
6. Torn obert de paraules 

 

Rosa Bada comenta que s’enviarà la documentació amb antelació al Plenari per tal que les 
presentacions puguin ser breus i deixar més temps per al debat. Explica que si finalment s’arriba 
a un acord entre les tres vicepresidències pel que respecte a la proposta de comunicat / 
declaració, aquest també es compartirà i s’afegirà un punt a l’ordre del dia per a la seva 
aprovació.  

Sense més intervencions, es dona per conclosa la reunió.  


